

In memoriam *In memoriam*

In memoriam *In memoriam*

Prof Dr. Ir. Jacques Hardouin (27.09.1929 - 18.10.2015)



Born in Ixelles, Belgium, in 1929, Jacques Hardouin first studied agronomic sciences at Gembloux where he graduated in 1952 and then veterinary medicine at the Veterinary Faculty of Cureghem, Belgium. In 1956 he graduated as a doctor of veterinary medicine, followed the tropical specialization at the Institute of Medicine in Antwerp (ITMA) and moved to the northeast of the Congo.

This is the beginning of a rich and varied career overseas, that will take him mainly in Tunisia and Mauritius where he worked in FAO projects. He became professor at the ITMA in 1974 where he joined the team of Professor Jozef Mortelmans to teach tropical livestock production. In 1994, after 20 years, he became professor emeritus.

From the beginning he appeared as a passionate teacher and proved to be open to new avenues of research and development. Persistent and systematic, he combined science and practical research. He never forgot the human and socio-economic components and always advocated for interdisciplinarity, involving i.a. anthropologists and pedagogues.

During his career at the IMTA, Jacques Hardouin did discover tropical livestock production to a large number of students. For veterinarians that part of the training complemented effectively their animal health specialist training by integrating the latter into the purpose of animal production, i.e. to provide products and services to populations. For that matter he organized in December 1982 the international symposium of the ITMA under the eloquent title "livestock production for the benefit of man".

He conducted numerous missions on the field, i.a. for the Belgian Cooperation, implementing the follow-up of animal production or zootechnical and veterinary education projects.

The focuses of his scientific interest were small ruminants, mini-livestock keeping and the raising of unconventional species. The study of the unconventional breeding primarily began in 1988 and will lead to the publication of several PhD theses and technical books, especially with the help of the CTA. He created also BEDIM (Bureau for Exchange and Diffusion of Information on Mini-livestock). First de facto association, the Bureau becomes an international non-profit association, associating, next to Belgian members, Italian and Spanish founders.

Together with professor Jozef Mortelmans and professor Pasteur Kageruka of the ITMA Department of Production and Tropical Animal Health, Jacques Hardouin co-founded in 1983 the non-profit association Agri-Overseas which publishes **Tropicultura**. From 1983 to 1996 he was Editor-in-Chief, the last year with Prof Guy Mergeai of Gembloux Agri-Bio Tech, current Editor-in-Chief. The Journal owes him much. During these many years he could manage to open more and more the Journal to overseas authors giving them the opportunity to disseminate their work.

We pay here tribute to a man who was always in the service of science and development.

Eric Thys
Secretary Agri-Overseas

Prof Dr. Ir. Jacques Hardouin (27.09.1929 - 18.10.2015)



Né à Ixelles, Belgique, en 1929, Jacques Hardouin étudie d'abord les sciences agronomique à Gembloux où il est diplômé en 1952 et poursuit ensuite par la médecine vétérinaire à la faculté vétérinaire de Cureghem, Belgique. En 1956 il obtient le diplôme de docteur en médecine vétérinaire, suit la spécialisation tropicale à l'Institut de Médecine d'Anvers (IMTA) et part pour le Nord-Est du Congo.

Ceci est le début d'une carrière outre-mer, riche et variée, qui l'amènera ensuite principalement en Tunisie et à l'Ile Maurice dans des projets de la FAO. Il devient Professeur à l'IMTA en 1974 où il rejoint l'équipe du Professeur Jozef Mortelmans pour enseigner les productions animales tropicales. Après 20 ans, il part à l'éméritat en 1994.

Dès le début il apparaît comme un enseignant passionné et se révèle ouvert à de nouvelles pistes de recherche et de développement. Persévérant et systématique, il allie science et recherche d'application pratique. Il ne perd jamais de vue la composante humaine et socio-économique. Il prône d'ailleurs l'interdisciplinarité, notamment en associant des anthropologues et des pédagogues. Durant sa carrière à l'IMTA, Jacques Hardouin a fait découvrir les productions animales tropicales à un grand nombre d'étudiants. Pour les vétérinaires cela complétait de façon efficace leur formation de spécialiste de la santé animale en intégrant celle-ci dans la finalité de l'élevage, c'est-à-dire procurer des produits et des services aux populations.

En décembre 1982, il organisa d'ailleurs le colloque international de l'IMTA sous le titre éloquent de «Productions animales au bénéfice de l'homme». Il effectua de nombreuses missions sur le terrain, notamment, pour la Coopération belge, lors du suivi de projets de production animales ou d'enseignement zootechnique et vétérinaire. Les grands axes de son intérêt scientifique furent les petits ruminants, le mini-élevage et les élevage non-conventionnels. L'étude de ce dernier volet débuta principalement en 1988 et aboutira à la publication de thèses de doctorat et de livres techniques, notamment avec l'aide du CTA. Il crée aussi le BEDIM (Bureau pour l'Echange et la Diffusion d'Information sur le Mini-élevage). D'abord association de fait, le bureau devient une asbl de type international, associant, à côté de membres belges, un fondateur italien et un espagnol. En 1983, Jacques Hardouin fut aussi, à côté des professeurs Jozef Mortelmans et Pasteur Kageruka du Département de Production et de Santé animale tropicales de l'IMTA, un des fondateurs de l'asbl Agri-Overseas qui publie **Tropicultura** dont il fut le rédacteur en chef de 1983 à 1996, la dernière année avec le Prof Guy Mergeai de Gembloux Agri-Bio Tech, le rédacteur en chef actuel. La revue lui doit beaucoup et il réussit durant ces nombreuses années à ouvrir de plus en plus **Tropicultura** aux auteurs d'outre-mer leur donnant ainsi la possibilité de diffuser les résultats de leurs travaux. Rendons ici hommage à un homme qui fut toujours au service de la science et du développement.

Eric Thys
Secrétaire Agri-Overseas